






































Straatsburg, die nog steeds lopen. De stap 
van protest naar verzet heeft deze regio 
echter niet gemaakt. 
Alhoewel minder bekend, wordt van het verzet 
tegen de inbedrijfsname van Neckarwestheim 
11 met grote fantasie gevoerd. Zo bezetten 
een, als bezoekers/sters vermomde groep ak
tievoerders/sters het binnenste gedeelte 
van de bouwplaats. Ook de strijd tegen het 
nabijgelegen kernonderzoekcentrum in Karls
ruhe <waarvanuit grote aantallen transporten 
-ook grensoverschrijdende- vertrekken) ver
zwakt niet. Hier zijn voorbeelden van "Na
Tsjernobyl-groepen"die sterk en aktief ge
bleven zijn. 
De oude bron van de AKB, het Badisch-Elsäs
sisch-Noordzwitserse drielnadenregib, waar 
eens door bouwplaatsbezettingen de kerncen
trale in Wyhl en de chemiese loodfabriek in 
het Franse Marckolsheim verhinderd werden, 
waar de strijd tegen kernenergie begon, gaat 
de strijd nu weinig gemerkt verder, om ein
delijk de kerncentrales in Fessenheim <Fr.> 
stil te leggen en de Zwitserse afvalopslag
plannen in Hocherhein te stoppen. Hier, net 
als in Beieren en in Wèstmüster/Emsland 
funktieneert de samenwerking tussen de vre
desbeweging en de AKB redelijk goed. Maar 
het belang van de opwerkingsfabriek is dan 
ook heel duidelijk, ook dat ze een West
Duitse of West-Europese kernbom zou kunnen 
produceren <samen met Nukem/Alkem en de 
kweekreaktor>. Mede daarom ook heeft de WAA 
<Wieder Aufarbeitungs Anlage) te maken met 
sterk verzet vanuit Oostenrijk. Hele steden 
(Salzburg bv.) en bekende politici nemen er 
aan deel. Van West-Duitse/Beierse kant wordt 
geantwoord met arrogantie: het tegenhouden 
van demonstranten/tasaan de grens, het weg
wuiven van bezwaren van officiële Oosten
rijkse organen. In de zomer van •sa werden 
alle 800.000 bezwaarschriften bij een in
spraakprocedure van tafel geveegd. Ook die 
van het Oostenrijkse ministerie van milieu! 
De voor wekenlang geplande openbare hoorzit
tingen werden al na korte tijd afgebroken. 
Als reaktie daarop demonstreerden op 15 
oktober ruim 50.000 mensen bij het bouwter
rein, iets wat voor de eerste keer sinds 
pinkstaren '86 weer toegestaan was. 

Internationaal 

Ondanks dat Wackersdorf dicht bij de Tsje
chtese grens ligt, horen we vandaar weinig. 
Dit in tegenstelling tot de DDR, waar de AKB 
zich langzamerhand organiseert in het enige 
niet totaal door de staat gekontroleerde 
orgaan: de kerk. Daar maakt ze ook gebruik 
van protesten tegen de bouw van kerncentra
les in Stendal en met de milieu-bibliotheek 
in Berlijn. We hebben ook solidariteitsbrie
ven ontvangen van onafhankelijke kernener
gietegenstanders/sters uit de DDR tegen de 
WAA en de atoommaffia in Oost en West. Hier 
ligt nog een mooie taak voor ons •••• 
De Denen, die bij zich zelf elke kernsplij-

ting wisten te voorkomen, ondersteunen, zo 
mag bekend zijn, de strijd tegen de kerncen
trales in de buurlanden, maar toch ging 
Brokderf in bedrijf. Maar net als vroeger 
onderscheidt de Unterelbe zich door aanhou
dende sabotage-akties en ook door steeds 
terug kerende blokkades van verkeer van de 
attomindustrie. Terwijl het verzet tegen 
Brokderf vooral door kerkelijke groepen 
wordt gedragen, zijn er na Tsjernobyl <in 
het voorjaar van '87) akties gevoerd bij de 
oeroude schrootreaktor in Stade door een 
breed samenwerkingsverband. Maar de bevolk
ing sloot zich niet zo sterk aan als nodig 
was. 
Al met al: geen kerninstallatie in het land 
en geen uraniumopslagplaats, geen zoutkoe
pel waar afval in zal komen, zoals bijvoor
beeld Asse en Schacht Konrad blijf onaange
pakt. Bij de laatst genoemde ging het in de 
herfst van '82 bijna net zo vastberaden en 
militant toe als bij de beroemde speerpun
ten: Brokdorf, Gorleben en Wackersdorf. Op 
andere plaatsen blijft het bij vreedzame de
monstraties en/of juridiese procedures. Door 
zo'n procedure werd de bouw van de tussenop
slagplaats voor radioaktief-afval in Ahaus, 
dicht bij de \nederlandse grens, zeer lang 
tegen gehouden, maar nu gaat de bouw weer in 
snel tempo verder en verzet is geboden. 

Bij al onze ontoereikendheid komt de atoom
maffia door ons toch aardig aan het zweten, 
al weten we vaak niet precies hoeveel wij 
daar aan bijdragen en hoeveel het gevolg is 
van hun eigen domme inschattingsfouten. Maar 
kijk uit: ze hebben altijd meer ijzers in 
het vuur. Omdat ze hier nauwelijks meer re
akteren kunnen bouwen, hebben ze hun aktivi
teiten verplaatst naar de export en macht
geile militaire diktaturen hun plutonium 
producerende stralende betonnen .kolossen op
gedrongen, waardoor bv. Brazilië nu in diepe 
schulden steekt. Ook hier vecht de beweging 
tegen kernenergie en voor internationale so
lidariteit nauw samen. Het nieuwste export
sukses is de "Hochtemperatur-Moul-Reaktor." 
(kleine hoogtemepratuurreaktor>, die door 
het kernonderzoekscentrum in Jülich ontwik
keld werd en daar met 15 MW en bij Hamm-ün
trop met 300 MW vermogen uitgeprobeerd is of 



wordt. Beide reaktaren hebben al te maken 
gehad met veel ongelukken. Die in Hamm net 
na Tsjernobyl, waarbij veel straling vrij 
kwam en waar de woede in de omgeving grote 
vormen aannam en een "Initiative Bauern und 
Verbraucher"werd opgericht. Daar werd op 7-
6-'86, tegelijk met de demonstraties in 
Wackersdorf en Brokdorf, door 7000 mensen 
gedemonstreerd. Maar de Initiative sliep al 
snel weer in en heeft tot op de dag van 
vandaag moeite om samen te werken met radi
kalere kernenergietegenstanders/sters. 
Lange tijd leek het dat er niet meer van 
dergelijke kleine reaktaren gebouwd zouden 
worden, maar nu moet de 100 MW "Modul" in 
Nedersaksen, plaatsvervangend voor alle an
dere mogelijke lokaties, officiëel voorge
steld en toegestaan worden. Hetgeen we met 
talloze bezwaarschriften, protesten en ver
zet zullen proberen te verhinderen. De "Mo
dul" in de BRD zal de voorbereiding moeten 
zijn voor export naar de derde wereld, waar 
ze zich geen grotere reaktaren meer kunnen 
veroorloven. 

revolutionaire strijd 

Tot slot een suksesmelding: de sinds 12 jaar 
juridies, en in de tijd na Tsjernobyl ook 
met akties, bevochten kerncentrale van Mühl
heim-Kärlich, moet door een gerechtelijke 
beslissing van 10-9-'88 stil gelegd worden! 
En wel, omdat ze in 1975 op een andere 
plaats en met andere bouwtekeningen toege
staan was dan oorspronkelijk aangevraagd 
was. Die veranderingen waren niet opnieuw 
gekontroleerd. Laat er geen misverstand over 
bestaan. De kerncentrale is niet stil gelegd. 
De centrale is stopgezet, omdat de rechtbank 

vastgesteld heeft dat er iets in de vergun
ningsprocedure niet korrekt is verlopen. Re
gering en atoomfirma RWE willen de centrale 
nog dit jaar weer opstarten. We hebben deze 
strijd jammer genoeg nog niet gewonnen, we 
staan juist nu voor de opgave om een grote 
mobilisering in gang te zetten, om er voor te 
zorgen dat MÜlheim-Kärlich stilgelegd wordt! 
Het bijna super-ongeluk in Biblis (eind '87> 
dat pas in december '87 bekend werd gemaakt 
door een Amerikaans wetenschappelijk tijd
schrift en de, ook toe.n pas bekend geworden 
, ongelukken in Stade, hebben de kritiek op 
atoomstaat en -techniek opnieuw versterkt. 
Maar zeer snel werd dat weer verdrongen door 
de katastrofe van Remscheid, waar een vlieg
tuig van het Amerikaanse leger op de stad 
neerstortte (5 doden>. 
Zo staat het atoomgevaar, dan weer het mili
taire gevaar, dan weer de Noordzee, en soms, 
zoals na de chemiese ongelukken, de Rijn in 
het middelpunt. 
Het is onze zaak, uit al deze boosheid en 
haar protesten een revolutionaire strijd te 
maken tegen het systeem dat het veroorzaakt. 

Daarom: DE STRIJD GAAT VERDER, en moet ook 
over de grenzen heen verder gevoerd en ver
beterd worden, omdat de atoomaffia ook in de 
Europese kernenergie-markt samen zaken doet. 
We moeten onze informatiestrukturen uitwis
selen, anderen van onze ervaringen vertel
len, de verschillende situaties in onze 
landen duidelijk maken en de AKB nog meer 
als scherp wapen binnen de internationale 
revolutionaire strijd gebruiken. 
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Zweden 
Uit Zweden waren in totaal elf mensen af
gereisd richting lederland. Dit waren mensen 
uit een paar verschillende groepen en stre-

ken. Zij waren allemaal georganiseerd in 
basisgroepen en beuden zich ook bezig met 
direkte akties. Wel presenteerden ze zich 



als expliciet geweldloze groepen. let als in 
lederland zijn ze niet alleen aktief tegen 
kernenergie; ook sexisme, militarisme en 
andere thema's hebben hun aandacht. Zo heb
ben ze vorig jaar een aktie gevoerd tegen 
Bofors, een wapenleverancier die in de Golf
oorlog aan zowel Iran als Irak leverde. 

Zweden heeft momenteel tien kerncentrales. 
De nucleaire lobby heeft altijd gepocht dat 
Zweden een heel eigen nucleaire keten zou 
opbouwen, van uraniumwinning tot en met 
afvalverwerking en -opslag. Dankzij het 
sterke verzet is er van al deze plannen 
weinig terecht gekomen. Het ongeluk in Bar
risburg had tot gevolg dat de regering een 
'adviserend' referendum organiseerde. Grof
weg werden er twee mogelijkheden gegeven; 
Langzaam of minder langzaam uit het nucle
aire bootje stappen. Uiteindelijk werd be
sloten dat in 2010 alle centrales en alle 
andere nucleaire installaties gesloten moes
ten zijn. Veel leek hiervan niet terecht te 
komen, maar 'dankzij' het ongeluk in Tsjer
nobyl werd besloten de uitkomst van het 
referendum te effektueren. 
Dat betekent overigens wel dat de bestaande 
kerncentrales nog jaren open zullen blijven, 
een gegeven dat de Zweedse AKB niet zal 
aksepteren. Daar komt nog bij dat de Zweedse 
regering wereldwijd de boer op gaat met hun 
'oplossing' voor het nucleaire afval. Bet 

Zweedse afval wordt opgeslagen in rotsfor
maties in de zeebodem. Een gevaarlijke op
lossing omdat áls er iets misgaat in die 
rotsformaties men er met geen mogelijkheid 
meer bij kan, een gevaar wat niet denkbeel
dig is, gezien de instabiliteit van deze 
rotsen. Verschillende landen hebben al be
langstelling getoond voor deze vorm van 
opslag. Deze opslagmethode wordt alleen 
gebruikt voor het laag- en middelaktieve 
afval. Het hoog-radioactive afval wordt 
opgewerkt in Frankrijk. En het plutonium dat 
daarbij vrijkomt blijft in Frankrijk. 

Akties zijn er de afgelopen jaren vooral 
gevoerd tegen transporten van MOX afkomstig 
uit de BRD en tegen proefboringen. Deze 
akties worden gedaan door bovengenoemde 
onafhankelijke groepen. Wel is er een na
tionale koordinatiegroep die alle informatie 
bundelt en door stuurt. 
Er zijn verschillende aktievormen gehan
teerd, bij de lokaties voor proefboringen 
zijn er ook sabotagedaden gepleegd. Zweedse 
groepen werken op het gebied van akties 
tegen transporten vaak samen met Duitse 
groepen. Toch zijn ook die kontakten nog te 
incidenteel. Dit verklaard het enthousiasme 
voor het Kongres. Dit Kongres bood hen de 
gelegenheid deze kontakten te intensiveren. 
De Zweden hebben mede daarom toegezegd het 
volgende Kongres te zullen voorbereiden. 

Zwitserland 
Het ontstaan van de Anti-Kernenergie 
Beweging in Zwitserland is terug te voeren 
op een terreinbezetting in april '75 in 
Kaiseraugst in de buurt van Basel. De 
situatie <ligging> van Basel in het drie
landengebied <West-Duitsland, Frankrijk en 
Zwitserland> was reden voor internationale 
samenwerking tegen de kerncentrale in 
Fessenheim <Frankrijk, tegenwoordig in 
bedrijf> en Wyhl <West-Duitsland, verhinderd 
door massaal verzet>. 
In de daarop volgende jaren vond landelijke 
strijd plaats tegen de kerncentrales in 
Gösgen <in bedrijf), Leibstadt <in bedrijf) 
en Graben <gepland, onderhandelingen om niet 
te bouwen>. De belangrijkste strijd vond 
plaats in de zomer van '77 tegen bijna de 
gehele Zwitserse politiemacht, bij een 
poging om de inbedrijfsname van Gösgen te 
verhinderen. Ook in 1977 werd in heel 
Zwitserland gemobiliseerd voor de demonstra
tie in Xalville <Frankrijk>. 

Politieke achtergrond. 

De bezetting van Kaiseraugst werd door 
reformistische groeperingen <o.a. de Jong
socialisten> geïnitieerd en voorbereid en 
kwam al snel onder invloed van radikaal 
Links <Revolutionaire Marxistische Liga = 
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RML, progressieve groepen = POCH en 
Xaoistische groeperingen>. la het beäindigen 
van de bezetting viel dit samenwerkingsver
band uit elkaar in 'gematigde' en 'progres
sieve' groepen. Twee groeperingen die ook op 
nationaal nivo om de beurt de beweging 



aanvoerden. De ene steunt overwegend op 
geïnstitutionaliseerde middelen, zoals 
rechtzaken, het parlement en de typisch 
Zwitserse mogelijk, met zg. 'Initiatieven' 
referenda te eisen. De andere steunt vooral 
op de mobilisering van veel mensen en 
direkte akties. 
De Gesammtschweizerische Konferenz fUr 
Stillegung den Atom Kraftwerke <Landelijk 
Overleg voor 't stilleggen van kerncentra
les> vertegenwoordigd de laatste tijd een 
meerderheid van 'progressieve' groepen en 
een minderheid van 'gematigde' organisaties. 
Een deel van de 'gematigde' groepen noemt 
zich AGEA. 

Huidige situatie. 

la Tsjernobyl organiseerde in 1986 het toen 
opnieuw opgerichte Landelijk Overleg de 
grootste anti-kernenergie demonstratie van 
Zwitserland <30.000 mensen> met als eis de 
onmiddellijke stillegging van alle kerncen
trales. Een jaar na Tsjernobyl ('87> vond in 
de hoofdstad Bern een demonstratie plaats 
met 15.000 mensen die door de politie 
brutaal met traangas bestookt werd. Deze 
demo was het begin van een kampagnhe voor 
het stilleggen van de kerncentrale KUbleberg 
in de buurt van Bern, die door meerdere 
ongelukken in de belangstelling stond. 
!aast deze centrale kampagne zijn er nog een 
aantal door het Landelijk Overleg geor
ganiseerde of ondersteunde aktie-kampagnes 
tegen afvalopslag en tegen de aanleg van 
stuwmeren in de Alpen die nodig zijn voor 
kerncdentrales. 
In 1988 werd door de regering het definitie
ve 'JEE' beslist tegen de bouw van Kaiser
augst en zette daarmee de toekomst van 
andere kerncentrales eindelijk op de tocht. 

Deze beslissing werd overigens wel met 350 
miljoen Zwitserse francs gekocht van de 
elektriciteitsmaatschappijen. In de regio 
Genave loopt ook nog een grote kampagne 
tegen de beringebruikname van de kweekreak
tor in Malville. 
De landelijke AKB bevindt zich tegenwoordig 
weer in één van haar periodieke krises. 

Perspektief. 

De Gesammtschweizerische Konferenz <het 
Landelijk Overleg> diskussieart over of er 
over het betalen van Zwfr. 350 miljoen 
schadevergoeding aan de atoomlobby een 
referendum gehouden moet worden. Verder 
zullen er sporadles kleinere akties tegen 
atoomafval-opslag plaats vinden. De 
kampagnes tegen KUbleberg en Malvilla 
worden, in ~en nog onbekende vorm, verder 
gevoerd. 
In 1990/'91 zullen landelijk 2 'Initiatie
ven' <wetsvoorstellen door de bevolking> in 
stemming komen. Het ene, gelanceerd door de 
'gematigde' AGEA-groep, verlangt een 
moratorium van 10 jaar voor de bouw van 
verdere kerncentrales. Het andere, in
gebracht door de Sociaal Demokratische 
Partij, gaat over het op termijn stoppen met 
kernenergie. In het Kanton Bern komt een 
stemming over het buiten bedrijf stellen van 
KUhleberg. 
Het Landelijk Overleg is bezig met de 
voorbereiding van een langdurige aktiekam
pagne in de aanloopperiode van deze 
stemmingen. Bij voorbeeld onder het Xotto: 

Moratorium - goed 
op termijn stoppen - beter 
onmiddellijke stillegging - best! 

Een zeer op eenheid gebaseerd programma dus. 



Transporten 
De tweede dag van het kongres ging over 
grensoverschrijdende nucleaire transporten. 
Binnen het voorbereidingsgroepje hiervan 
ontstond een meningsverschil over de aard en 
betekenis van deze dag. Was het enige doel 
te komen tot een feitelijke, techniese in
formatie-uitwisseling <routes, wat wordt ge
transporteerd, wat voor vrachtwagens enz.) 
of viel er rond het thema transporten over 
meer te praten, eventueel zelfs te diskussi
eren. <akties, hoe vind je informatie, moet 
je pleiten voor strengere normen, wil je al
leen af en toe een direkte aktie voer.en of 
w.U je een hele kampanje opbouwen enz.> 
Deze onduidelijkheid heeft ertoe geleid dat 
deze dag inhoudelijk minder goed voorbereid 
was. Wat er wel vantevoren gedaan was ter 
voorbereiding: * Er was een inventarisatie gemaakt van 
alle ons bekende gegevens over internationa
le transporten. Dit zijn bij elkaar ontzet
tend veel feiten. Alles is in de komputer 
gestopt en tijdens het kongres waren uit
draaien beschikbaar waarop mensen aanvullin
gen konden geven of verbeteringen konden 
aanbrengen. 
Veel groepen hebben deze lijsten meegenomen 
om thuis nog eens rustig bij te werken. Die 
komen dan allemaal terug zodat we het be
stand hier verder kunnen uitwerken en aan
vullen. In één van de volgende nieuwsbrieven 
zullen de bijgewerkte lijsten dan een keer 
gepubliceerd worden zodat elk land of elke 
groep kan kijken wat ze ermee kunnen en wil
len doen. * Over de situatie in lederland met be
trekking tot rampenplannen, vergunningen en 
normen hadden we wat op papier gezet. Aan 
deze informatie hadden we wat vragen/diskus
siestellingen gekoppeld die, volgens ons, 
interessant genoeg waren om verder over te 
praten binnen de radikale AKB. 

- Is het de taak van de radikale AKB om te 
strijden voor strengere wetgeving rondom 
(de veiligheid) van transporten? 

- Wordt er alleen aktie gevoerd met als 
inzet de totale stopzetting van alle 
nucleaire transporten of wordt er ook 
specifiek op deeleisen aktie gevoerd ? 
<meldingsplicht, betere rampenplannen, 
enz.) 

Doordat deze stukjes door te late voorbe
reiding niet waren rondgestuurd bleek het 
zeer moeizaam om hierover zinnig te praten. 
Informatie ontbrak veelal, ook bij de Jeder
landse deelnemers/stars. Interessant in dit 
verband is de houding van veel Duitse radi
kale !KB-groepen. Zij voeren informatiekam
panjes die af en toe gesteund worden met 
akties. De inzet hierbij is redelijk pragma
ties: "Als we maar iedereen vertellen dat 
die transporten bijna dagelijks door hun 
achtertuin rijden en we vertellen iets over 
de specifieke gevaren van die transporten 
kreären we vanzelf een situatie waarin het 
steeds moeilijker wordt die transporten door 
te laten gaan. Steeds meer gemeentes verbie
den het transport over hun grondgebied. De 
kosten worden door beveiliging en geheimhou
ding steeds hoger." 
Jatuurlijk zijn er bij deze strategie wel 
kanttekeningen te plaatsen maar de resulta
ten zijn in Duitsland soms verbluffend. Wel 
is het zo dat er in Duitsland ongeveer 
400.000 (!) transporten per jaar plaatsvin
den, dus echt dagelijks door het hele land. 
Ook over deze punten zal meer geschreven 
moeten worden in de komende nieuwsbrieven. * We hadden over de Nederlandse situatie 
met betrekking tot de akties tegen transpor
ten een stukje geschreven. Kern hiervan: 
Allerlei organisaties beschikken over vol
doende informatie over transporten en over 
voldoende mogelijkheden <snelle kommunika-



tie, netwerk> om snel die informatie door te 
kunnen geven. Snel genoeg om er aktie tegen 
te kunnen voeren. Kaar de kontakten vanuit 
de radikale AKB met die groepn <FOE, WISE, 
Greenpeace> zijn slecht; enerzijds worden we 
op allerlei <arrogante> manieren de deur 
gewezen of toegang to kontakten of informa
tie ontzegd, anderzijds doen we zelf lang 
niet genoeg moeite om de realtie met die 
groepen te verbeteren. We hadden ook bij dit 
stukje een aantal vragen: 
- Moet ook de aktiegerichte AKB energie 

steken in het verzamelen van informatie 
en het verkrijgen van kontakten die het 
mogelijk maken aktie te voeren of moeten 
we er gewoon voor zorgen dat de kontak
ten met de genoemde organisaties verbe
terd worden? <dat laatste zal namelijk 
onherroepelijk konsekwentles hebben voor 
de soort aktie>; 

- Is de taak van de radikale AKB alleen 
het voeren van akties of moeten wij ook 
systematies onderzoek doen naar de hele 
transport business?; 

Ook hierbij was pragmatisme troef. Er moest 
aktief naar gestreefd worden eigen netwerken 
op te bouwen die snel kunnen werken en zo-

lang dat netwerk nog niet funktieneert moet 
je gewoon gebruik maken van alle kanalen die 
er zijn. De situatie dat ideologiese en 
principiele verschillen ook sterke konse
kwentles hebben voor praktiese samenwerking 
met andere groepen bleek toch wel een beetje 
typies lederlands te zijn. 
Behalve over deze onderwerpen kon er in 
groepen van landen die aan elkaar grenzen 
gepraat worden over grensoverschrijdende 
transporten. De inzet van het kongres was 
niet om te komen tot afspraken over akties, 
daarvoor waren de kontakten te pril en de 
verschillen te groot. 
Het liep allemaal wat anders dan we hadden 
gedacht, maar zeker niet minder waardevol. 
Wel bleek ook hier de sterke verschillen 
tussen de landen. anden met een sterke AKB 
die ook al aktief zijn op het gebied van 
transporten drongen vooral aan op het snel 
tot stand komen van een goed en snel funkti
onerend aktie-netwerk. De meeste andere lan
den wilden zich eerst nog veel meer informe
ren op dit gebied en werken aan een nationa
le netwerken. Voor veel mensen was deze dag 
dan ook meer een introduktie en een aanzet 
dan een konkrete uitwerking of uitwisseling 
van harde informatie en plannen. 
Aan het netwerk wordt voorzichtig verder 
gewerkt. Om een netwerk zinvol te maken moet 
er in een land wel een enigszins reäel idee 
bestaan dat er wat gedaan kan worden met die 
informatie. ook in lederland krijgen we wel 
eens een telefoontje over transporten die er 
aankomen maar we kunnen er vaak niets mee. 
De infrastruktuur en menskracht die nodig is 
om snel een aktie te kunnen voorbereiden en 
uitvoeren ontbreekt voorlopig. Het zou heel 
zinnig zijn om hier eens verder over te den
ken met wat meer mensen dan het huidige 
groepje wat bereidt is tijd te steken in dit 
soort werk. 
Een ander konkreet resultaat van deze dag 
was de oproep die in elk land verspreid 
moet gaan worden binnen de hele transport
sektor: havens, vrachtvervoer, binnenvaart, 
vliegvelden enz.Arbeiders/sters in deze sek
tor worden opgeroepen informatie over op 
handen zijnde transporten <anoniem> door te 
geven. Ook dit plan heeft in lederland al
leen maar zin als je er een soort kampanje 
van maakt. Immers, af en toe een stenciltje 
aan een toevallig passerende arbeider/ster 
geven heeft niet veel zin. In een aantal 
landen schijnt het aardig te werken: er is 
êên adres <of meerdere, per regio bv.> dat 
algemeen bekend is bij de juiste doelgroep 
en af en toe wordt er wat opgestuurd of komt 
er een gehaast en geheimzinnig telefoontje 
binnen. Ook hierover zou verder gedacht kun
nen worden •••• Xet akties tegen transporten 
is in lederland al aardig wat ervaring opge
daan en er is inmiddels ook heel wat infor
matie. Iu nog het enthousiasme. 
Transporten zijn en blijven een zwakke 
schakel in de nucleaire keten waar prima 
aktie tegen te voeren valt. 



Transporten subgroep 
Voorstel voor een europees informatie net
werk over transporten 
Verslag transporten subgroep ~-2 

Mensen uit Nederland, Bondsrepubliek Duits
land, Zweden, Groot-Brittaniê en Finland, 
kwamen bij elkaar om een info-netwerk tussen 
radikale AKB-groepen op te zetten. Er zijn 
duidelijk verschillen in behoeftes en wensen 
waar het voor moet dienen. Die zijn afhanke
lijk van plaats, hoeveelheid bekende infor
matie en kativiteitsvormen van de verschil
lende groepen. Daarom moesten we het eerst 
beter bespreken. 
De verschillende ideeên: 
1- Een rondzendbrief <of een kleine krant> 

1 tot 3 keer per maand, zo goedkoop 
mogelijk gemaakt, minstens in 2 talen 
<Duits/Engels>. 

2- Hoog-technologiese verbindingen <zoals 
komputer en telefax> om gedetailleerde 
informatie snel van het ene naar het 
andere land te kunnen versturen. 

3- De groepen in verschillende landen gaan 
regelmatig of onregelmatig korte 
berichten uitwisselen, zonder dat er een 
centraal informatie-verzamelpunt is en 
een groep die het verder verspreidt. 
Geschreven info, telefoongesprekken of 
toch telefax <"elektroniese post">, 
afhankelijk van belangrijkheid en de 
noodzaak van snelle verspreiding. 

We wilden eigenlijk het kongres voorstellen, 
om te besluiten tot het maken van een regel
matig verschijnende rondzendbrief, maar om
dat daar voor niet genoeg ondersteuning was, 

willen we het volgende voorstellen: * Rondzendbrief <Nieuwsbrief> één keer in de 
1 tot 4 maanden drukken en verspreiden, het 
eerste jaar in lederland gemaakt, omdat daar 
een vrij uitgebreid vertaalsysteem opgezet 
is, maar ook door de geografiese ligging en 
omdat daar genoeg mensen zijn die er aan mee 
willen doen. 
De informatie ,die er in moet hangt af van 
wat de groepen willen, maar we verwachten in 
ieder geval: 
- verslagen van geslaagde en niet-geslaag

de akties in elk land; 
- ervaringen met repressie; konfrontaties 

met politie/justitie; nieuwe repressie 
methodes; 

- gevangenisstraffen; adressen voor soli
dariteitspost; uitwisseling van adressen 
van arrestantengroepen, enz.; 

Dan ook nog: 
- info over grensoverschrijdende nucleaire 

transporten <UF6, brandstofstaven, ra
dioaktief afval, of wat dan ook>; de 
firma's die het transporteren, de 
bestemmingen, enz. en alles wat verder 
interessant is. 

lederland verzamelt geld voor de Nieuws
brief, van wie ze het kunnen krijgen. 

We hopen dat door de Nieuwsbrief onze kon
takten sterker worden en dat, als we over 
een jaar of zo het volgende kongres organi
seren, we dan het netwerk net als voor info 
ook voor akties kunnen gaan gebruiken. 
Een beetje tijd en de sterkte van de Nieuws
brief zal dat moeten aantonen. 
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pers op en de link Nederland-BRD met In
heemse volkeren in Canada was duidelijk. 
Er komen ook regelmatig vertegenwoordig
sters/ers van allerlei Inheemse volkeren 
in Europa om te vertellen over hun situa
tie. Dit kost hen, naast veel geld, be
hoorlijk wat geestelijke en lichamelijke 
inspanning. Als voorbeeld van zo'n toer 
werd gegeven de rondreis van ongeveer 10 
mensen door de BRD rond het thema " Laat 
uranium in de grond". Ze bezochten veel 
steden e.d., al pratend over de problemen 
rond uraniummijnbouw. Tevens waren er wat 
kleinere akties. Dit alles leverde veel 
publiciteit op. 
Er is vaak een direkt verband tussen ura
niumwinning en Europa, omdat veel mijn
bouworganisaties aeheel of grotendeels 
West-Europees zijn <Urangesellschaft, Co
gema e.v.a.>. Path Finders Cooperation 
<100X dochter van Cogema> is op het moment 
bezig uraniumwinning in de Grand Canyon in 
de US voor te bereiden, dit gebeurt op Ha
vasupai-land in een vulkanies natuurge-
bied. ternationale bezetting. Al jaren zij daar 
Als wij suggesties geven voor direkte ak- bezettingen tegen de atoomproeven en tegen 
ties is het waarschijnlijk gemakkelijker de opslag van hoog rad1oaktief afval. Deze 
andere mensen binnen de AKB te bereiken. afvalopslagplaats zal in 2003 geopend wor-
Een suggestie was dus om Cogema aan te den voor al het afval uit oe US.In 1991 is 
pakken. Cogema heeft in veel Europese lan- er eerst een wandeling van de Atlantiese 
den kantoren en het hoofdkantoor is in Oceaan naar Nevada en dan de bezetting. 
Frankrijk. Op Big Mountain wordt nog steeds hulp van 
Een andere suggestie is om in 1992, 500 "werk crews" gevraagd, om de mensen te 
Jaar na Columbus: 500 jaar kolonisatie, helpen op het land te kunnen blijven en 
deel te nemen aan akties, die Amerikaanse zich te verzetten tegen de voorgenomen. en 
Inheemse volkeren dan voeren. Alle samen- al gedeeltelijk uitgevoerde, deportaties 
werkende elektriciteitsmaatschaopijen in naar de radioaktieve "new lands". 
landen die atoomstroom. hebben, hebben te Maar voordat we hier aktief mee bezig 
maken met uraniumwinning en zo met de uit- kunnen gaan is een netwerk, zoals het 
buiting van Inheemse volkeren. voorgesteld werd onontbeerlijk. In de vol-
In 1991 is er bij de test-site in Nevada. gende internationale nieuwsbrief komt 
waar de Western Shcshones wonen. een in- daarvoor een voorstel. 

s:.\\\\~~~~\\~o..l\\~\\\~~~-= 
Een samenvatting van Roger Moedy's lezing ger en wat Zuid-Amerikaanse producenten. 
over uranium mijnbouw Uranium mijnbouw is in Europa, uitgezonderd 

Het ergste nucleaire ongeluk ter wereld,wat 
betreft het vrijkomen van straling, was ,tot 
Tsjernobyl, de besmetting van de Rio Puerco 
in New Mexico in 1979. Hier brak de dam, die 
rond een gebied met uraniumafval lag, door. 
De slachtoffers waren vooral Navajo-boeren 
en hun schapen, die afhankelijk waren en 
zijn (!) van de Rio Puerco voor irrigatie en 
water voor hun vee. 
Pas de laatste 5 jaar is verzet tegen urani
um mijnbouw een duidelijk onderdeel van an
ti-kernenergie akties. Dit kongres is een 
goede mogelijkheid om de belangrijkheid van 
een dergelijk verzet in de wereldwijde 
strijd tegen kernenergie en de nucleaire 
staat te onderstrepen. 
Op het moment is de grootste producent van 
uranium Canada, gevolgd door de USA, Austra
lië, Zuid-Afrika en Namibië, Frankrijk, de 
vroegere kolonies van Frankrijk Gabon en Ni-

Frankrijk, vooral op eksperimentele basis en 
het is heel waarschijnlijk dat de uranium 
mijnen in Europa nooit echte mijnen worden. 
Dit is ook te danken aan het afbouwen van de 
kernenergieprogramma's in Italië, West
Duit~land, Zweden en delen van Oost-Europa. 
In april kondigde Hongarije aan dat het haar 
uranium mlJnen ging sluiten omdat het kom
mercieel niet rendabel was. 
De gevolgen van zowel Three Miles Island als 
Tsjernobyl is niet alleen te merken in het 
minder bouwen van centrales in grote delen 
van de wereld, maar ook in de steeds kleiner 
wordende vraag naar uranium de laatste 8 à 9 
jaar. Dit wil niet zeggen dat de produktie 
minder geworden is of dat de industrie geen 
plannen heeft om aan het eind van deze eeuw 
de produktie enorm op te voeren. 
Maar de grote stijging in produktie die ver
wacht werd in het eind van de 70-er jaren 
is uitgebleven. Er is nog steeds een over-



schot aan uranium, opgeslagen bij de produ
centen, niet bij de mijn zelf, en 1988 was, 
ondanks een lichte stijging in de vraag in 
1986 en '87, een erg slecht jaar voor urani
umproducenten. 
Maar dit moet niet leiden tot ongefundeerd 
optimisme. De industrie is gewend aan goede 
en slechte tijden en heeft, ongelukkigerwij
ze, een langere adem dan meeste anti-kerne
nergiebwegingen! Nu wordt wereldwijd reklame 
gemaakt met een "skala van mogelijkheden" 
rond 1992, waarvoor nieuwe mijnen in pro
duktie gebracht zouden moeten worden. Zelfs 
als, wat heel waarschijnlijk is, dit niet 
gebeurt zal de industrie nog lange tijd 
doorgaan met het aandragen van nieuwe moge
lijkheden. Het is essentieel dat ze dit 
doen, omdat het steeds duurder wordt om 
nieuwe uraniumvoorraden te lokaliseren en 
het steeds moeilijker wordt dit te financie
ren. 
Om de kosten te drukken en d& tijd tussen de 
ontdekking van een uraniumveld en de produk
tie te verminderen is de industrie overge
gaan tot nieuwe eksplotatiemethodes de laat
ste tien jaar. Uranium wordt steeds meer als 
bijprodukt geprqduceerd van fosfaat, koper 
<zoals bij Olympic Dam in Zuid-Australië 
bv.> of uit ekstraktie van oud mijnwater of 
uit oude tailingopslagplaatsen. Ook kontro
versiele methodes zoals winning met behulp 
van zuren en bakteriën wint veld. Deze me
thodes vragen niet om een groot beginkapi
taal, dat nodig is om nieuwe mijnen te ope
nen, in de meeste gevallen zijn de mijnen er 
al. 
We moeten ons er van bewust zijn dat de in
dustrie veel moeite doet om zich aan te pas
sen en daar zelfs al deels in geslaagd is: 
de nieuwe vormen van uraniumwinning worden 
"verkocht" aan milieubewuste mensen alsof ze 
veiliger, milieuvriendelijker naast goedko
per zijn. 
Maar natuurlijk zullen de gevolgen van de 
nieuwe mijnen precies hetzelfde zijn als van 
de oude. Vooral voor Inheemse Volkeren die 

er leven, of er vlakbij leven, of die het 
land claimen waaronder de uranium ligt is 
uranium mijnbouw desastreus, zoals voor de 
Havasupai, die gekonfronteerd worden met 
uranium mijnbouw in de Grand Canyon in de 
USA, of de Aborigines die in de woestijnen 
bij de Rudall River leven, die bedreigd wor
den met een <mogelijk zelfs twee) mijnen 
voor hoogwaardig uranium op hun heilige 
grond in Australië. 
Er is ook een grote kans dat •s werelds 
meest kontroversiele mijn, Rossing in Na
mibië, open blijft onder het oude manage
ment, zelfs als Namibië onafhankelijk wordt. 
Namibië is de laatste tien jaar erg afhanke
lijk gemaakt van mijnbouw, toen ze beroofd 
werden van andere natuurlijke bronnen van 
inkomsten. Het is duidelijk dat de mensen in 
Namibië zich bewust moeten zijn van de ge
volqen van uraniummijnbouw en kontakten zou
den moeten leggen met Aborigines en Inheemse 
Amerikanen, die allang zich bewust zijn van 
de verwoesting die het kan brengen en de 
straling die duizenden jaren, nadat de mijn 
officieel gesloten is, blijft. 
Het verzet tegen uranium mijnbouw is lang
zaam op gang gekomen: pas rond 1980 was er 
iets als een internationale beweging. Maar 
vooral Inheemse Volkeren zijn goed georgani
seerd in het verzet tegen nieuwe uranium 
mijnbouwprojekten. En zij leggen verbanden 
tussen mijnbouw, de vernietiging van het 
milieu, kulturele schade, de diefstal van 
hun grondstoffen, de overheersing van multi
nationale ondernemingen in de ekonomie en 
politiek en de mogelijkheid dat "hun" urani
um gebruikt zal worden in wapens voor massa
le vernietiging. 
Het land van Inheemse Volkeren produceert 
sinds de 40-er jaren minstens sor. - en mis
schien zelfs wel 75- van al het uranium dat 
gebruikt wordt voor nucleaire doeleinden. 
Solidariteit met hen in hun strijd is het 
essentiëel vertrekpunt voor een wereldwijde 
beweging tegen kernenergie. 

Roger Moody 

Laserverrijking 
LASERVERRIJKliG VAl URAIIUX El PLUTOllUX El 
PROLIFERATIEGEVAREI 

Inleiding 

Al vanaf 1971 wordt in steeds meer landen, 
nu circa 20, onderzoek gedaan naar de ver
rijking van uranium en plutonium door laser
stralen. In de VS zijn al proeffabrieken ge
bouwd voor zowel verrijking van uranium <U> 
als van plutonium <Pu>. Het DOE <Department 
of Energy> wil in 1996 een commercUHe la
serfabriek voor U-verrijking bouwen met de 
kapaciteit van 3 à 9 miljoen swu per jaar. 
De produktie ervan is bedoeld voor kerncen
trales die laagverrijkt uranium gebruiken (3 
à 5 ~ U-235>> en voor kernwapens (die 
hoogverrijkt uranium gebruiken (97~ U-235>. 
Tevens heeft het DOE een plan ingediend 
voor de bouw van een Pu-verrijkingsfabriek 

@ 

die Pu voor kernwapens moet gaan produceren. 
Elk land dat laserverrijking beheerst, kan 
daarmee U en/of Pu verrijken voor militaire 
doeleinden. In de vakliteratuur wordt 
zoveel over dit onderwerp gepubliceerd, dat 
verspreiding van deze verrijkingsmethode 
niet meer te voorkomen valt. Vooral omdat al 
vele tientallen onderzoeksinstituten en 
bedrijven in meer dan 15 landen zich met het 
onderzoek en de ontwikkeling <R&D> van 
laserverrijking bezighouden. Bovendien kan 
deze R&D onder het mom van vreedzaam 
onderzoek verricht worden, terwijl laserver
rijking ook voor militaire doelen toegepast 
kan worden en de techniek voor de verrijking 
van U in principe niet verschilt van die 
voor Pu. De meeat onderzochte proeede's 
zijn: 
* AVLIS <Atomie Vapour Laser Isotape Sepa

ration>, waarbij uranium of plutonium in de 



vorm van metaal wordt gebruikt; * MLIS <Molecular Laser Isotape Separa
tion>, waarbij U of Pu in een verbinding met 
fluor wordt toegepast, de zgn. hexafluori
den. 
Bij KLIS lijken de technieken voor U- en Pu
verrijking nog het meest op elkaar. 

in enkele landen nader bekeken, met name in 
de USA, Japan, Frankrijk en de 3 Urenco-lan
den Engeland, West-Duitsland en Nederland. 

... 
Laserverri1kingsonderzoek 

Gezien de militaire toepassingsmogelijkheden 
is het begrijpelijk dat de 5 officieel er- ' 
kende KernWapenLanden <KWL>, de USA, USSR, 
China, Bngeland en Frankrijk, al sinds het 
begin van de 70-er jaren R&D programma~s 
hebben lopen naar laserverrijking. ok voor 
de 4 niet officieel erkende KWL. nl. India, 
Pakistan, Zuid-Afrika en Israêl is dat nog 
voor te stellen, evenals voor zgn. drempel
landen, zoals Braziliê, Argentiniê en Irak. 
aangezien de laatste 2 groepen landen geen 
lid zijn van het Ion Proliferatie Verdrag 
<IPV>, kan dergelijk onderzoek niet offici
eel worden verboden. Zelfs voor landen die 
wel lid zijn van het JPV is dat niet verbo
den, mits het maar voor vreedzame toepassin
gen is. Daarnaast is er een groep landen, 
die al uraniumverrijingsfabrieken heeft en 
die R&D verricht naar laserverrijking. Daar
toe behoren Japan, West-Duitsland, Italiê en 
lederland. De redenen die deze landen voor 
hun laser R&D opgeven zijn: 
1. konkurrentiepositie: laserverrijking zou 

veel goedkoper zijn; 
2. uraniumbesparing: met laserverrijking kan 

zowel natuurlijk uranium beter benut wor
den, als ook de grote hoeveelheden 
verarmd uranium en het uranium dat door 
opwerking wordt verkregen. 

Deze argumenten zijn diskutabel. Enerzijds 
bestaat er tot na het jaar 2000 een overka
paciteit in de verrijkingsindustrie, zodat 
nieuwbouw leidt tot het stilleggen van be
staande produktiekapaciteit en daarmee tot 
kapitaalsvernietiging. Bovendien is het de 
vraag of laserverrijking goedkoper zal zijn. 
Anderzijds is er geen enkele reden om bang 
te zijn voor een uraniumtekort, aangezien er 
door overproduktie in het verleden zeer gro
te voorraden uranium zijn gevormd en de 
vraag ernaar veel kleiner is dan voorzien 
door de trage groei van kernenergie. Verder 
zal de R&D nog zeer veel geld kosten voordat 
laserverrijking commercieel kan worden toe
gepast, geld dat in alle genoemde landen 
vrijwel geheel door de overheid wordt op
gebracht. Zo is dat vroeger ook gegaan met 
de ontwikkeling van andere verrijkingstech
nieken, zoals gasdiffusie en ultracentrifu
ge. Dat komt dus neer op grootschalige sub
sidies voor kernenergie. Het ging en het 
gaat hierbij om miljarden. Vooral gezien de 
grote proliferatierisico~s van deze techniek 
en trouwens van de hele kernenergie-indus
trie, alsmede het kleine aandeel van kern
energie in de wereldenergieproduktie , is 
deze staatssubsidiering niet te rechtvaardi
gen. Achtereenvolgens wordt nu de situatie 

.... 

In de USA werden de eerste verrijkingsfa
brieken gebouwd, al in 1943. Daar is sinds
dien ook het meeste onderzoek gedaan aan 
nieuwe verrijkingstechnieken. Op een gegeven 
moment waren 4 nieuwe technieken tegelijk in 
onderzoek, oa AVLIS en MLIS, waar $ 800 mil
joen per jaar aan werd besteed. oor het ver
lies van de helft van het marktaandeel van 
verrijkt uranium en het sterk teruglopen 
van de vraag vergeleken met de verwachting, 
waren de inkomsten enorm gedaald en moest 
er in het onderzoeksbudget gesneden worden. 
n 1988 waren de verliezen van de verrij
kingsfabrieken tot s 8800 miljoen opgelopen. 
Die zijn inmiddels, op ruim s 360 miljoen 
na, kwijtgescholden, omdat de USA anders op 
de wereldmarkt niet.meer konden konkurreren. 
Voor civiel laseronderzoek, dwz voor U~ver
rijking, is van 1971 tot 1989 ruim S 800 
miljoen besteed en een zeker evengroot be
drag is nog nodig voordat het commerciêle 
stadium is bereikt. Een demonstratiefabriek 
met een kapaciteit van ca 1 miljoen swu 
wordt vanaf 1984 gebruikt voor uitgebreide 
proefnemingen. Voor U- en Pu-verrijking 
worden dezelfde lasersystemen gebruikt, maar 
de scheidings- en verzamelsystemen zijn ver
schillend, vanwege de grotere giftigheid en 
de kleinere kritische massa van Pu. Voor mi
litair onderzoek, dwz voor Pu-verrijking, is 
tot 1988 ruim s 500 miljoen uitgegeven. In 
1987 is een demonstratiefabriek in gebruik 
genomen. Voor 1995 is een grotere fabriek 
gepland, deze wordt gebouwd op het terrein 
van het IJBL <Idaho lational Engineering 
Lab.> voor een bedrag vanS 10 miljard <1>. 
Deze fabriek moet 10 a 15 ton plutonium dat 
in het bezit is van het I>OE zodanig verrij
ken, dat het geschikt is voor kernwapens. 
Daartoe worden de ongewenste Pu-isotopen Pu-

® 



240 en Pu-242 eruit verwijderd. In feite kan 
zo al het Pu uit "gewone" kerncentrales zo
als Borssele geschikt gemaakt worden voor 
kernwapens. Tot nu toe werd in de USA kern
wapenplutonium in speciale militaire raakto
ren geproduceerd, in het Savannah River kom
plek& en in Hanford. Dat hoeft nu niet meer. 
Het onderzoek begon in 1971, door het LLBL 
<Lawrence Livermore lational Laboratory> in 
Californiä en het LAlt <Los Alamos lational 
Lab.> in lew Mexico; beide zijn belangrijke 
kernwapen onderzoekscentra. Later werd Oak 
Ridge in Tennessee bij het onderzoek betrok
ken. Ook Exxon en Avco-Everest hebben er 
grote sommen geld aan besteed, in de hoop in 
aanmerking te komen voor de bouw van laser
fabrieken. Ze werden echter door de regering 
gepasseerd. Tegenwoordig is het concern lar
tin Xarietta aktief op dit gebied en het zal 
waarschijnlijk de bouwopdracht krijgen. Het 
dringt bij het I>OE aan op een snelle bouw 
van een commerciäle AVLIS-fabriek. In de VS 
werden eerst zowel AVLIS als MLIS onder
zocht. In 1982 en ~83 werd AVLIS verkozen 
boven MLIS voor resp. militair en civiel 
gebruik. Wel wordt MLIS nog op kleine schaal 
door het LAlt onderzocht voor wapen- en 
ruimtevaartresearch. I>e technische problemen 
van MLIS waren indertijd groter dan van 
AVLIS, maar de ontwikkelingamogelijkheden 
van KLIS zijn groter zodat toepassing ervan 
in de toekomst niet uitgesloten is. 

BRODBI: 
-Science, 88/7/29 en 89/1/20, p.305; 8715/ , 
p.? 
-Bulletin of Atomie Scientists, nov. 88, 
p.27-30 
-lew Scientist 86/2/27; 89/1/7, p.33 
-DOE-Annual Report 1986, Uranium Enrichment 
Enterprise, p.12-15 
-SIPRI Jaarboeken, 1982-1988 
-Cochran, Arkin ea, luclaar Weapons Data-
bock, 1987, Vol.II, p.132 ev. 
-Hariolff Grupp ea, Atomen für den Krieg, 
1983, p.llO 
-Atomwirtschaft 85/10, p.493 
-luclear Fuel <IF> 79/8/20, p.1 
-IF 80/9/29, p.16 
-IF 83/3/28, p.7 
-IF 84/2128, p.? 
-IF 85/6/17, p.18-22 
-J.P 86/2/10, p.16-17 
-IF 88/1/1, p.4 
-IF 88/2/22, p.10 
-IF 88/6/13, p.4 
-IF 88/6/27, p.10-11 
-NP 88/5/16, p.4,5,10,11 
-NF 89/3/6, p.9 

JAP Al 

In Japan worden LIS en KLIS onderzocht door 
grote consortia, waarin de grote stroompro
ducenten, onderzoeksinstellingen <zowel par
ticuliere als van de staat> en grote bedrij
ven zijn vertegenwoordigd. 
Voor AVLIS bestaat het consortium uit : 9 

grote stroombedrijven, Japco, IRI <Industri
al Research Institute>, JIP, CRIEPI, JAERI, 
Toshiba, Hitachi, Mitsubishi en lsjikawaji
ma-Harima. Budget: s 117 miljoen voor 1984-
1989, om te komen tot de bouw van een proef
installatie met een kapaciteit van 1000-5000 
swu/jaar. 
KLIS: Stroombedrijven, IPCR en Isjikawajima
Harima. In totaal bedraagt het onderzoeks
budget ca s 50 miljoen per jaar. 

BRODEI; 
-Nuclear Fuel <JF>, 84/10/22, p.? 
-NP 85/6/7, p.12 
-IF 85/12/16, p.10 
-NF 86/3/24, p.12 
-IF 86/6/16, p.8 
-IF 87/219, p.12 
-IF 88/4/18, p.7 
-"ATOM", 87/10, p.4 
-Nuclear Burope, 88/2, p.47 
-luclear Engineering Internat. <BIB>, 86/2 
-lew Scientist 86/11/20 

FRANKRIJK 

Het laseronderzoek begon rond 1975. De fi
nanciering gebeurt geheel uit rijksmiddelen. 
Het huidige budget bedraagt s 40 miljoen per 
jaar. Eerst ook KLIS, later alleen AVLIS 
R&D. Het onderzoek wordt gedaan door de 
staatsbedrijven CEA <Comadssariat d~Energie 
Atomique> en Cogema, oa in Saclay en Pierre
latte. I>e CEA produceert oa kernwapens en 
Cogema bezit oa de opwerkingsfabriek in La 
Haque. Hoewel ik het nergens vermeld heb ge
zien, vermoed ik dat er ook onderzoek naar 
plutoniumverrijking plaats vindt. de tijds
planning is als volgt: 
- In 1988: proeffabriek met kapaciteit van 

> 10000 swu, in Saclay: 
- 1990/91: demonstratiefabriek, kapaciteit 

ca. 1 miljoen swu in Pierrelatte. In be
drijfname: 1992; 

- la 1995: Fabriek op commerciäle schaal, 
te bouwen door USSI. 

BROIIEI; 
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-Juclear Fuel <JF>, 86/5/5, p.5 
-BF 86/2/10, p.10 
-JF 87/1/26, p.2 
-Juclear Europe, 85/8 en 88/2 

GROOT-BRITTAillE 

Ook hier werden aanvankelijk zowel AVLIS als 
MLIS onderzocht. KLIS werd in 1984 verlaten 
tgv AVLIS R&D. Jaarlijks budget: ca 15 mil
joen gulden. Het onderzoek wordt uitgevoerd 
door: BJFL <British luclaar Fuel Ltd> <de 
Engelse Urenco-partner in Capenhurst>. 
Verder in de onderzoekscantra in Harwell en 
Gulham van de AEA <Atomie Energy Aut~ority>. 
BJFL en AEA zijn verantwoordelijk voor de 
produktie van <grondstoffen voor> kernwa
pens. BJFL exploiteert de opwerkingsfabriek 
in Sellafield. Sinds 1984 stemmen BIFL en 
AEA hun onderzoek op elkaar af. De tot nu 
toe bereikte scheidingstaktor is 9. Dwz dat 
in een tsap het percentage -235 van 0.71~ op 
6.5~ wordt gebracht. Het is de bedoeling om 
rond 1995 een demonstratiefabriek te bouwen. 

BROJJEJ; 
-BJFL Jaarverslag 1986/87, p.14 
-UKAEA Jaarverslagen 1985-88 
-JF 85/7/29, p.4 
-IF 86/9/8, p.4,5 

WEST-DUITSLAND 

In de BRD wordt sinds 1071 aan laser R&D 
gedaan. Het wordt vnl door de regering ge
financieerd. Het uitverkoren preeede is 
KLIS, waarvan beweerd wordt dat het alleen 
voor civiele toepassingen geschikt is, dwz 
voor U-verrijking. We hebben gezien dat KLIS 
in de USA ook wordt ontwikkeld tbv Pu-ver
rijking, zodat die bewering ongefundeerd 
is. Bovendien kan U met KLIS verrijkt worden 
tot het geschikt is voor kernwapens. Het 
jaarlijkse budget is ca. 15 miljoen DM, 
waarvan 10 miljoen DM door de regering be
taald wordt. De planning is: 

- '85-87 een geschiktheidsstudie, met een 
budget van 30 miljoen DM: 

- '88-92: ontwerp en bouw van een proef
fabriek, budget 120 miljoen DM: 

- '92-2000: ontwerp en bouw van demonstra
tiefabriek. Budget: ? 

Betrokken bedrijven: * Uranit, de Duitse Urenco-partner in 
JUlich; * KWU CKraftwerk Union>, een onderdeel van 
Siemens: * XBB <Xesserschmitt-Boelkow-Blohm>; * DFVLR <Deutsche Forschung Verein Luft
und Raumfahrt>: * Kax Planck Institut fUr Quantum Opties 
in Garching; * Fraunhofer Institut <R&D van Infrarood-
laser> * AEG/Telefunken * KFK <Kernforschungsinstitut Karlsruhe>; * Battelle in Frankfurt; * Hannover Research Center; 

* Preussag; * Lambda Physik; * Merck. 
De regering overwoog om in '89 de subsidie 
te stoppen, maar onder druk van de kernener
gie-industrie, vooral van Uranit, gaf ze toe 
en blijft subsidie geven. Volgens Uranit is 
het KLIS-projekt onmogelijk zonder over
heidssubsidie.Het XFT Bundes Ministerium fUr 
Forschung und technologie> verstrekt de sub
sidie. Uranit claimde in 1988 een verrij
kingsfaktor op laboratoriumschaal van meer 
dan 15 te hebben behaald, dwz in 1 stap van 
0.71 ~ naar 11 ~ U-235. 

BRONNEN; 
-Hariolff Grupp ea, Atomen fUr den Krieg, 
1983 
-Krass., Boskma, Elzen, Smit, Uranium 
Enrichment and Nuclear Weapon Proliferation, 
p.xx. 1983, SIPRI 
-Physik in unser Zeit, 8615, p.69 ev 
-Spiegel nr 45, 1986 p.90 
-Atomwirtschaft, dec. 1984 p.x 

,, , juli 1986, p.366 
-IF, 85/918, p.5 
-IF, 1987/3/23 p.6 
-IF, 88/9/19, p.4,5 

IEDERLAND 

In lederland is het voornamelijk de urenco
partner UCI <Ultracentrifuge lederland> in 
Almelo, die KLIS onderzoek uitvoert. Sinds 
enkele jaren werkt de UCN samen met de uni
versiteit Twente, waar olv professor Witte
man aan KLIS wordt gewer~ betaalt. Er is 
in 1988 nogal wat kommotie over deze samen
werking ontstaan, omdat de onderzoeksresul
taten ook militair toegepast zouden kunnen 
worden en de UT niet vrijelijk de resultaten 
zou mogen publiceren. De raad van bestuur is 
echter over de bezwaren van de universi
teitsraad en van het studentenpastoraat heen 
gewalst en heeft de samenwerking goedge
keurd. Ondanks alle ontkenningen van UCI en 
UT bestaat er wel degelijk gevaar dat de 
verkregen know-how voor militaire toepassin
gen gebruikt zal worden. In de eerste plaats 
bestaat er een overeenkomst tussen de 3 U
rance-partners volgens welke de resultaten 
van laseronderzoek met elkaar uitgewisseld 
worden. Verder heeft oa de spionage-affaire 
Khan geleerd dat het moeilijk zo niet onmo
gelijk is om zulk onderzoek geheim te hou
den. Begin 1989 zal er een soort hoorzitting 
worden gehouden waarop deze problematiek 
wordt behandeld. Behalve UCI en UT doen het 
ECN in Petten FOM in Nieuwegein onderzoek 
naar laserverrijking, olv professor v.d. 
Wiel. Ze richten zich op de AVLIS methode. 
ECI en FOX worden door de overheid gesubsi
dieerd. Hoeveel er tot nu toe is besteed en 
hoe groot het jaarlijkse R&D budget is, is 
<mij> niet bekend. Het zal waarschijnlijk om 
enkele miljoenen per jaar gaan. 

BROIREJ; 



-Twentse Courant, 86/12/19 
-Trouw 87/1/17 
-Financieel Dagblad 87/2/5 

t t 87/6/3 

EUREKA EURO-LASER PROJEKT 

In 1984 is in het kader van het Eureka pro
jekt een gezamelijk onderzoeksprogramma 
naar lasers voor uraniumverrijking opgezet. 
Deelnemers zijn oa: CEA, Cogema en USSI uit 
Frankrijk; Siemens, KWU en DVFRL uit West
Duitsland; BNFL en de EA uit Engeland; en 
tenslotte de UCB, Philips en Holec uit Ne
derland. Er is mij niets bekend over de re
sultaten tot nu toe. Het is heel wel moge
lijk dat alleen sprake is van koördinatie en 
uitwisseling van gegevens en resultaten, 
zonder dat er op een plaats gezamelijk on
derzoek verricht wordt. Uit de opgegeven 
deelonderzoeken valt op te maken dat vnl de 
MLIS methode wordt onderzocht. Onderzoeks
gebieden zijn namelijk: 
- C02-laser; 
- vaste stof laser; 
- excitator laser. 

Het is onduidelijk of het projekt alleen 
gericht is op uraniumverrijking of ook op 
plutoniumverrijking. Indien ook aan plutoni
umverrijking wordt gewerkt, bestaat de moge
lijkheid dat het onderzoek mede gericht is 
op militaire toepassingen, of daarvoor ge
bruikt kan worden. Dat zou dan ten dienste 
kunnen staan van een eventuele West-Europese 
kernmacht. 

BROBIEB; 
-L'armement, nr 3, mei 1984 
-NRC 84/7/1 
-Ton Rullman, Laserverrijking, 1983, RUG 

CRI BA 

In 1988 heeft China op een kernenergie kon
ferentie in Canada voor het eerst opening 
van zaken gegeven over de stand van hun 
kernenergieprogramma. Het bleek dat ook in 
China sinds 1971 aan laser R&D wordt ge
werkt. Sinds 1985 koncentreert men zich al
leen nog op AVLIS onderzoek. Pas eind 90-er 
jaren zal voor uraniumverrijking een keus 
gemaakt worden tussen lasers en ultracentri
fuges. Op grond van de huidige resultaten 
kan nog niet beoordeeld worden welke het 
beste zal zijn. Begin jaren '90 zal er een 
AVLIS proeffabriek gebouwd worden. Badere 
gegevens ontbreken. 

BROBIEB; 
-BF, 1988/10/3, p.10.12 

SOVJET-UBIE 

Helaas is er niet meer bekend dan dat er la
seronderzoek plaatsvindt. Dat begon vermoe
delijk niet vee later dan in de USA, dus 
rond 1972. 

GEVOLG EB 

De suksesvolle ontwikkeling van lasertech
nieken zoals AVLIS en XLIS zal verschillende 
gevolgen hebben. 
Op CIVIEL KERBEBERGIE gebied zal er na 2000 
een geleidelijke vervanging optreden van de 
huidige verrijkingatechnieken door AVLIS en 
MLIS fabrieken, eerst in de VS, Frankrijk, 
Engeland, West-Duitsland en Japan, de landen 
met de grootste aantallen kerncentrales en 
met de omvangrijkste laser R&D programma's. 
Later zullen de meeste andere genoemde lan
den volgen, afhankelijk van de ontwikkeling 
van hun kernenergie programma's. Het is de 
vraag of laserverrijking goedkoper zal zijn 
dan met gasdiffusie of met ultracentrifuges. 
Indien de energieprijzen stijgen, zal de 
zeer energie intensieve gasdiffusiemethode 
zich al gauw uit de markt prijzen. Aangezien 
het grootste deel van de verrijkingakapaci
teit uit gasdiffusiefabrieken bestaat, die 
allemaal in staatshanden zijn ,zodat verlie
zen makkelijk bijgepast worden, zullen die 
toch niet gauw gesloten worden. Evenmin zul
len de centrifugefabrieken gauw dicht gaan. 
Deze hebben een veel lager energieverbruik 
dan gasdiffussieinstallaties, waarschijnlijk 
vergelijkbaar met AVLIS of KLIS. Door toe
passing van efficiäntere centrifuges zullen 
de kosten dalen en niet veel hoger uitkomen 
dan van AVLIS of KLIS. Centrifugefabrieken 
staan in de 3 Urenco-landen Engeland, West
Duitsland en Rederland en verder in Paki
stan, India, Braziliä en Japan. China bouwt 
er een. Gezien de hoge investeringen zullen 
die fabrieken zeker nog 20 jaar blijven 
draaien. Het resultaat van dit alles is dat 
pas rond 2010 ca de helft van de verrij
kingakapaciteit uit laserinstallaties zal 
bestaan. En dan nog alleen als het verdere 
onderzoek en de commercialisering sukses 
zullen hebben. 

Ingrijpender zullen de gevolgen zijn voor de 
KERBWAPENIBDUSTRIE en PROLIFERATIE. Aller
eerst zullen de militaire Pu-produktiereak
toren overbodig worden. Verder zullen snelle 
kweekreaktoren, die zeer zuiver kernwapen
plutonium kunnen produceren, voor militaire 
doeleinden ook niet meer nodig zijn. Aan
gezien de vooruitzichten van civiele kwee
kreaktoren ook niet rooskleurig zijn <de 



bouw van kommarciele kweekraaktoren wordt 
niet voor 2030 verwacht> zal dit reaktortype 
nauwelijks nog toekomst hebben. 
De PROLIFERATIEgevaren zullen aanzienlijk 
toenemen en zijn nu in feite al sterk toe
genomen, door de huidige en toekomstige 
verspreiding van laserverrijkingstechnieken. 
Er zal een verdere, moeilijk te kontroleren, 
vervaging optreden van de grenzen tussen 
militaire en civiele kernenergieprogramma's. 
De opsporing en kontrole van de kleine, mo
dulair te bouwen laserinstallaties zal moei
lijk tot onmogelijk zijn: ze passen in een 
kelder of garage. De al of niet illegale 
handel in kennis en onderdelen van AVLIS- en 
KLIS-installaties zal evenmin of slechter te 
kontroleren zijn dan nu het geval is met 
ultra-centrifuges. Wat verder een negatieve 
invloed zal blijven uitoefenen is de verde
ling van de wereld in nukleaire "have's" en 
"have-not's", een situatie die eenvoudig 

roept om OF verdere proliferatie OF om vol
ledige afschaffing van kernwapens. De hui
dige toestand is hypocriet en diskrimine
rend. Volgens het IPV mogen de landen die 
voor 1968 kernwapens bezaten, deze houden, 
ongelimiteerde hoeveelheden erbij maken, 
naar hartelust moderniseren, kernraketten 
produceren die bijna de hele wereld bestrij
ken en dat allemaal zonder enige sanktie. 
Verder mag geen enkel land dat, tenzij het 
geen IPV lid is, dan mag het wel. Landen die 
geen IPV lid zijn maar wel kernwapens heb
ben. ondervinden daar nauwelijks hinder van. 
integendeel, er wordt meer rekening met hen 
gehouden. Het IPV wordt verder uitgehold 
omdat de restrictieve nukleaire aksport
politiek van de BPV landen t.o.v. de niet
IPV landen niet werkt. Enerzijds bloeit in 
vele IPV landen een illegale nukleaire 
handel. Anderzijds hebben een aantal niet
IPV landen een nukleaire industrie opge
bouwd, dankzij de <al of niet openlijke> 

@ 

steun van de IPV landen, en aksporteren 
ongestraft alle nukleaire kennis en instal
laties die ze maar willen aan iedereen die 
er om vraagt. Ze snoepen zo een stukje van 
de nukleaire markt af van de IPV leden. Het 
lijkt daarom wel alsof het IPV de prolife
ratie bevordert, in plaats van voorkomt.Dat 
ligt aan de hypocrisie en diskriminatie die 
in het NPV zijn ingebouwd. Dat valt alleen 
te voorkomen wanneer de kernwapenlanden 
officieel hun geloof in de nukleaire af
schrikking opzeggen en hun kernwapens af
schaffen. Als ze werkelijk in die afschrik
king zouden geloven, zouden ze het bezit van 
kernwapens moeten bevorderen. Immers, de 40 
jaar "vrede" tussen Oost en West wordt toe
geschreven aan het bezit van kernwapens. In 
die lijn voortredenerend zou er nooit meer 
oorlog komen als elk land kernwapens bezat 
<heilloze weg>. Het is duidelijk dat de 
afschrikkingsdoktrine achterhaald is. Sinds 
Tsjernobyl is het iedereen wel duidelijk 
geworden dat een kernoorlog leidt tot weder
zijdse vernietiging. Maar een wereld vol met 
chemische en nukleaire installaties is niet 
afhankelijk van kernwapens, een konventio
~pele oorlog volstaat. Zelfs z6nder oorlog 
dreigt een wereldwijde vernietiging en ver
giftiging. Het is paradoksaal dat een 'be
schaving' die als geen ander beschikt over 
de kennis en middelen om schoon en milieu
vriendelijk te produceren en te leven, juist 
het tegendeel doet. Prioriteit nr.lis het 
zo snel mogelijk stoppen met die vernie
tiging en vergiftiging. Het afschaffen van 
kernenergie en kernwapens is daar een deel 
van, maar niet voldoende. Het sprookje dat 
kernenergie nodig is om het broeikaseffekt 
en de zure regen te bestrijden, kan makke
lijk met feiten weerlegd worden. De bijdrage 
van kernenergie aan het mondiale energie
verbruik is nu ca 2,5~. Energiebesparing kan 
binnen 20 jaar een halvering opleveren van 
het energieverbruik. Duurzame energiebronnen 
zoals zon, wind en water kunnen over 50 jaar 
25% van het energieverbruik bijdragen. De 
daarvoor benodigde investeringen zijn een 
veelvoud kleiner dan wanneer kerncentrales 
voor diezelfde bijdrage zouden moeten zor
gen. In plaats van 400 kerncentrales, zoals 
nu, zouden er dan in 50 jaar 15.000 kerncen
trales van 6 miljard per stuk gebouwd moeten 
worden. Dat zijn er 300 per jaar, 6 per 
week. 
Het doorgaan van onderzoek naar ontwikkeling 
en bouw van laserverrijkingsfabrieken is een 
stap verder op die heilloze weg naar steeds 
meer kernwapens en kerncentrales. Het aan de 
kaak stellen en bestrijden van die ontwik
keling zijn volgens mij nopdzakelijk. Ieder 
die dat ook vindt roep ik op zich daar voor 
in te zetten op de manier die ieder voor 
zich het geschiktst lijkt. Kensen met ideeän 
en/of informatie kunnen bij mij terecht. 
joop boer 
marwixstraat 31 
9726 eb groningen 



HTR-subgroep 
Eerst werd er algemene informatie gegeven 
over de Hoog Temperatuur Reaktor (zie ook 
bijvoegsel in bet engels van WISE>, waarbij 
benadrukt werd dat door de geplande wereld
wijde export van deze reaktor dit thema ook 
een internationale rol moet spelen. 
Verdragen met China en de Sovjet-Unie zijn 
al getekend. 

Voor meer informatie over de HTR kun je kon
takt opnemen met de adressen in MUnster of 
Hannover: 

-AG gegen HTR, 
c/o Bi Umweltscbutz, 
Stephanusstrasse 25, 
3000 Hannover 91, 
BRD 

!aast de, voornamelijk gebruikmaking van de 
warmte is bij dit reaktortype ook zijn ge
bruik voor militaire doeleinden brisant. Bij 
de brandstofstaven wordt door Lithium 
toevoeging ritium gewonnen, dat voor de pro
duktie van de H-bom belangrijk is. Het is 
zeer belangrijk dat dit specifieke aspekt op 
internationaal nivo bekender gemaakt wordt. 

-WIGA AG HTR, 
c/o Umweltscbultzzentrum, 
Scbarnborststrasse 57, 
4400 MUnster, 
BRD 

Neem internationaal deel aan 
procedures <bezwaarschriften 
in Hannover> tegen de HTR. 

de inspraak
te verkrijgen 

A NOCLE.AR POWER PLANT IN 
EVERY TOWNT 

V4Jrtinfaehter Aufbeu eines Hochtemperaturretl<torvefllles 

(300.30&-4) WJSE-Amsterdam 

Authorities and lndu.stry offielals 
In West Germany are trying to 
obtain petmission to bulld new 
"High-Temperature-R.eactors" (HTR.s), 
- without beving to lnfonn tbe puti!e 
at which loeatlons these plants 
wm be built. Should they be 
suceessful, general perminion will 
be valld all over West Germany. 
In addltlon, as West German groups 
erganizing oprositlon to the HTRs 
wa . .'''Il, lf ap~oval for tbe new reaeter 

s ...... , ..... "....,. 

:.ïflU AA ..... ".. t<n••-l-uiJ 

design ia glven tor Germany, lt wil1 ~;;:::,'"':::;~!"".;: c::: 
be seen as a cood argument for -·· ._. .. ___ , 
u:portlng the H'T'Rs to "Third Workf" --""""'--'"" 
countries. Because HTRS are smaller 
(80 MWs te muimum 500 MWa) 
and eheaper than eommon light
water .reactors (LWRs), as well as 
"easy- to- handle" (UI), a "Third 
World" market is seen as highly 
possible and a great danger by 
West German environmental groups.. 
A report from AG gegen HTR9 a 
group In Hannover, West Germany 
erganizing against the HTR.s, de
scribes the new reactor design and 
ita dangerss 

HTRa au operated wlth uranium
tilled grephlte pebbles. One HTR
Modul contalna 350,000 of these 
pebbles. The HTR1 are ln a con
tainer abo made of graphite which 
la surrounded by a steel eont.2iner. 
But there 11 no eontafnment u lt 
ls known !n Llght Water Reeetors. 

Due to the c:haln resetion there 
are very high temperatures lnside 
the HTR.. 1\'h.Ue an LWR Is operated 

'1.~ 300 degreet Celsius, ln an BTR 
temperatures reaeh 700 to 1000 C. 
For tbla reason. Helium ia UH<! u 
a eooUng agent. Steam la pr-odl..r«< 
In the ~eeond elreulatlon tyatem. 

to be es~ially safe t:.e<laUM, they 
aay, a eore-meltdown ls f.tnpossi!'je. 
But tb ia Icnores the fa et tha t ln 
an aeeident large amounts of 
radloaethy can still be releaaed 
fnto tbe envtronment. U the eoolinc 
acent 11 loat, alr or ateam eould 
eome fnto the prlmary eoollnc 
system. Thi.J ean callle the graphlte 
to turn lnto carbon monoxide by 
oxidaUon or hydrogenic reaetton, 
whleh ean destroy the eontafner, 
or nen Ule whole bzild!..,g, twith ttd.s 
r-eaetlon, the graphite (the moderater 
o! the ehain reaetlon - or what 
slows down the neutrons) lt lost. 
0( turther concern lt the faet 
that there is no eme.rgency eooJ.J.J.
system. (While LWR.a hne tour 
Independent eooling aystem~, there 
b only one In an BTR..) Also, 1t 1s 
still not known yet how ateel will 
reaet in the long tenn under the 
hl gh temperatures and pressure 
neeessary. And. of course, nobody 
knows where the u.sed uranium 
wUl be stored. 

u .. ,.,.,......., • ..-~ .... 1! ...... " ........................... .. 
Lwa....,. - S.v•uttlff..,..",.,.: ,......,.. 
,.,.. -. ........ ,.,.,., .,. ICOht.,.."w. --o.--- .... 's. ......... .,." ........ ,""'· ~ ........ 

; • ...,.......,.kt Kaftt.......,.at-..dw." 

Who are the potentlal uaers of 
thls new resetort Jt la elear that 
HTRs will be uaed tor teeding 
heat lnto ehemieal plants (proees
aing heat) and lnto nets tor bea ting 
buildings (WISE NC 297, Nuelear 
Notes). This means that tbey will 
be built elose to plaees where 
people live - posslbly elose to, or 
even in, large eities! A.nd ot course, 
there's the export market. 

Interatom, a daughter eompany of 
the West German Siemens Corp., 
already plans export of the BTRs 
to other eountries where, said one 
of their spokespeople, the "politieal 
situation Is better" than In West 
Germany. However, the eompany 
sees approval by a Genr•n authority 
as a "key" for esploting the market. 
In Bergisch Gladbaeh, home of 
lnteratom, project groups have 
been set up to deal with interested 
eountries. Talks with China have 
been proeeedlng and lt appears I 
that a plant wm be buUt near 



Bejin&. But USSR, USA, eountrit-s 
ln South Amerlea, Afriea and Asla 
have allo expresaed their Interest. 

AG gegen HTR sees -=tien la ~ 
needed and is trying to mobllize e----
groups not only in Germany itselt, 
but in other European eountries, btenrtstcl'"""' 
espeeially those surrounding West 
Germany, to lodge Qbjeetlons. The 
situation Is eompli~ed, though. 

eo ...... BTRa are not only belng developed 
by lnt«!'ratom. They are also being 
dneloped by Aua Brown·Bovert 
(ABB), one of the world's biggest 
multinationals eetive in the nuclea.r 
lndustry. (ABB, though lts head 
ofrtee 11 in Zurieh, Swltzerland, 
la the result of a mereer between 
ASE.A Ab of Sweden and Brown
Boveri Ltd. of Switzerland, ao 
ln!orrnaUon trom thoee two eountries 
.-ould be •eleomed by AG gegen 
BTR.) ABB haa the standard types 
of BTR 100 and HTR 500 (the 
nwnber lndleates power In Mega
watts~ whlle lntel'8tom hu a sna.Der 
unit, called "HTR-Modul", of 80 
MWs. Some moduls ean be built In 
a seriel ("awltehed togéther") and 
Intera torn· suggests doing this wtth 
elght units, for a total of 640 
MWs. Even more eould be built in 
aueh a series ••• 

Ontll now, when a new nuelear 
plant was to be built in West 
Germany, there •as a lega.l prooed.lre 
eoneerning the partienlar .loeation 
of the plant. Construction and 
safety plans have been available ''""' 
to the publh: and people trom the 
area surrounding the site were 
able to lodge objections. But there 
Is a spedal artiele In Germa.n Atani: 
Law (AtG, or Atotngeut&h ArUcle 
7a 1111 that a eoneept tor a plant 
ean be apprond bJ tbe ufUlatorJ meant that liter no one ea.n objeet 
body "in advanee". Tt>J1 sneans to any HTR of the aamt tJpe belnr 
that all Important detaJls of eon- built at • partJeular plaee, becawe 
stru::tlcn artd safety ean be awo'f'lld objectlont to detalll wlll ben 
.bJ tbe autboritie. before a loe:ation alreedy been dealt wJtb lil tbe 
for the BTR lt known. Thlt allo advanee bearln&• 

Blokkade bij Dodewaard 
Omdat het een radikaal AKB kongres was, 
meest er natuurlijk iets gebeuren bij de 
kerncentrale Dodewaard, hemelsbreed 8 km 
verwijderd van Wageningen. Zaterdagavond 4 
februari werd over de aktie vergaderd, zo'n 
20 mensen uit Zweden, Finland, Frankrijk, 
lederland en West-Duitsland begonnen de 
aktie uit te werken. Al gauw bleek het een 
blokkade te worden, die om 22 uur meest 
aanvangen, omdat dan de werknemers gewisseld 
worden. 
We hadden te maken met taalproblemen, maar 
dat was nog wel op te lossen. 
Het grootste probleem bij het maken van een 
gezamelijke aktie was het grote verschil in 
aktiepraktijk in de verschillende landen. 
Het verschil tussen de strikt geweldloze 
opstelling van veel Zweedse mensen en de 
keiharde repressie-realiteit in de BRD, die 
strikte geweldloosheid bijna tot zelfmoord 
maakt, is ontzettend groot. 
Duitse mensen wilden niet gaan zitten op de 
brug naar de kerncentrale, omdat je dan veel 
te kwetsbaar bent als de politie ingrijpt. 
Zweedse mensen wilden desnoods languit op de 
weg liggen. Zij werken vanuit het idee: Het 
menselijke in de politie boven halen en dat 
bevorderen; zo de politie veranderen, zodat 
"als er revolutie komt de politie de wapens 
neer zal leggen". Om poli tie optreden te 
vermijden werd ook nog voorgesteld tegen de 
politie te zeggen dat we een blokkade van 
een uur wilden houden en dan weer weg gaan. 
De emoties waren al hoog opgelopen, in de 
trant van "hoe kun je zo dom zijn om toch 
uiteindelijk geweld te gebruiken" of juist 
van "hoe kun je zo dom zijn om je desnoods 
in elkaar te laten slaan" Andere dingen 
die speelden waren het risiko van uitzetting 

als buitenlandse mensen opgepakt worden, de 
tijdsdruk en de inschatting van hoe de 
politie zou reageren. 
Jederlandse mensen schatten in dat we 
misschien weggeduwd en een beetje geslagen 
zouden worden, maar geen massa-arrestatie of 
grootscheepse vechtpartijen. 

Uiteindelijk moesten we wel vertrekken omdat 
de werknemerwisseling niet op de uitkomst 
van onze diskussie zou wachten. 
Xet 30 mensen uit Jederland, Zweden, 
Finland, Duitsland, Frankrijk, Spanje en 
Italiä gingen we op weg. Dat we gingen was 
al een aktie want we waren door de voorbe
reiding zo ver uit elkaar komen te staan. 
Benmaal aangekomen bij de centrale begonnen 
al gauw mensen in te haken, sjaals over hun 
hoofden te doen, vooral vanwege de koude 
wind en mensen begonnen te zingen. In 't 
Duits klonk een anti-Kalkarlied, Spaanse 
liedjes en leuzen klonken daarna, iedereen 
zette zijn en haar flip van de diskussiei
voorbereiding opzij en maakte er het beste 
van. Het werd echt heel leuk, Griekse en 
Russische dansen werden uitgevoerd en we 
bouwden zelfs een menselijke toren. 
De reaktie van de politie was heel grappig. 
Al snel kwam er een auto en na een tijdje 
nog een. Later nog een bus en een honden
wagen. Ze reden een beetje rond en bleven op 
50 tot 100 meter afstand staan Wij hadden 
afgesproken dat we allemaal in onze eigen 
taal behalve Jederlands, zouden beginnen 
over ke~nenergie en dat Dodewaard dicht 
moet, als de politie iets zou vragen. Kaar 
ze vroegen niets. Ben keer probeerden ze met 
hun auto langzaam door de blokkade te 
rijden, maar dat lukte natuurlijk niet. Ben 



man -in burger, waarschijnlijk personeel- is 
langs de blokkade geglipt omdat te veel 
mensen aan het dansen waren. De rest van de 
werknemers, die zouden moeten wisselen heb 
ik niet gezien, maar misschien zaten ze wel 
in de politiebussen. 
Ia een uur zijn we opgehouden. We hadden ons 
plan- een uur blokkeren- uitgevoerd en 
konden weer terug naar waar het warm was: 
Unitas. We lieten een politiekorps achter 
waarvan sommigen ons met open mond nastaar
den. Een politiekorps dat er niets van 
gesnapt heeft. 
Een hoop mensen vonden het een rare maar wel 
leuke aktie. Ik vond het verschil tussen hoe 
we weggingen en hoe we terugkwamen heel 
kenmerkend voor de betekenis van deze aktie. 
Dat we ondanks de grote verschillen en 
ondanks de hoog oplopende diskussie die ons 
grote verschillen pijnlijk duidelijk maakte 
toch gezamelijk een aktie konden doen waar 
iedereen plezier aan had en die ons weer 

dichter bij elkaar bracht. 
P.S. Met dit verhaal wordt misschien de 
indruk gewekt dat je maar niet moet lullen 
maar doen. Deze mening ben ik niet toege
daan. Ik denk dat het wel goed is om te 
discussieren, maar dat je moet inzien dat de 
diskussie slechts verwijdering te weeg 
brengt je toch weer terug moet naar 't puur 
menselijke nivo van we willen toch een aktie 
doen met verschillende mensen en we willen 
er met elkaar iets van maken. In dit geval 
werkte het heel duidelijk zo. 
Iets anders is dat mij bleek dat het nog 
moeilijk zal worden om samen internationale 
akties op te zetten. Als ieder in zijnihaar 
land met zijnihaar aktiepraktijk bijvoor
beeld een grens-overschrijdend transport 
hindert met akties zal internationale aktie 
makkelijker zijn dan als je samen een aktie 
op gaat zetten. 

Jeroen. 



Evaluatie 
Jotulen Internationaal . Kongres AKB; 
evaluatie op zondagmiddag 5-2-'89 
notulist: Martin 

Heeft het kongres aan de verwachtingen 
voldaan? 

Het kongres heeft in ieder geval een goed 
beeld gegeven van de AKB's in de 
verschillende landen. Het is duidelijk 
dat er niet één europese AKB is. 
Het uitwisselen van info is belangrijk. 
Buurlanden, zoals lederland en Duitsland, 
kunnen door informatie uit te wisselen 
(beter> met elkaar gaan samenwerken. Info 
uit verdere landen is interessant,. maar 
zal niet direkt invloed hebben op wat er 
in eigen land kan worden gedaan; dit 
geldt bijvoorbeeld voor de informatie die 
duitse mensen uit Spanje krijgen. 
Mogelijk kunnen buurlanden in de toekomst 
gemeenschappelijk optreden. Het zal 
echter moeilijk zijn om invloed vanuit je 
eigen land op een ander land uit te 
oefenen. 

Waarom zijn er geen Oost-Europeanen? 
Dit is een bewuste keuze geweest van de 
organisatie van dit kongres; je moet 
ergens een grens leggen, het is moeilijk 
om daar mensen te bereiken en ze hier te 
krijgen, en tenslotte zouden de taalpro
blemen nog veel groter worden. 
Voor het volgende kongres worden wel 
Oost-Europeanen uitgenodigd. 

zou radikaal breder moeten worden 
opgevat volgens een deelnemer. 

- De organisatie van het kongres heeft uit
voerig gesproken over de keuze van het 
begrip dat gebruikt zou worden om de 
deelname te beperken. Het woord 'radi
kaal' is gekozen, omdat de organisatie 
dit het meest duidelijke woord vond. 
De algemene mening is dat het woord 
'radikaal' goed is om te blijven 
gebruiken en dat er geen verbreding moet 
plaatsvinden naar parlementaire groepen 
en de bij- behorende diskussies. Het 
kongres moet zich richten op basisgroepen 
e.d. 

Informatienetwerk: 
Het voorstel is een nieuwsbrief 1 maal per 3 
maanden uit te brengen. Deze zou bij voor
keur tweetalig moeten zijn. 
lederland wil de nieuwsbrief het eerste jaar 
uitgeven. la 1 jaar zal een ander land dit 
over moeten nemen. 
Het voorstel staat of valt uiteraard met de 
bijdrages vanuit andere landen. De taak van 

. :{4f de nederlandse groep zal vooral koördinerend 

Evaluatie van franse deelneem(st>ers; 
Ze waren slechts met weinig mensen 
gekomen. Ze worden beschouwd als het 
'enfant terrible' van de franse AKB. 
Ze hebben veel geleerd op het kongres, 
ook over de verhoudingen in verschillende 
landen. Ze hadden een goede ontvangst en 
de praktiese organisatie van het kongres 
was goed verzorgd. De inhoud van het 
kongres was breed. 
Ze vertrekken met tevredenheid en met 
meer vertrouwen. 

Er volgt een diskussie over welke groepen 
voor het kongres uitgenodigd hadden moeten 
worden. 
- Ju zijn radikale groepen uitgenodigd, 

maar radikaal betekent in verschillende 
landen niet hetzelfde. Volgend kongres 

zijn; er wordt geen redaktiebeleid gevoerd. 
Er moet vastgesteld worden wat de inhoud van 
de nieuwsbrief moet zijn. 

Een deel van de nieuwsbrief kan worden 
gereserveerd voor vragen die vanuit een 
land aan een ander land worden gesteld. 
De informatie die dit oplevert kan de 
eigen aktiviteiten ondersteunen. 
Er bestaat al een nieuwsbrief van WISE 
die de mogelijkheid biedt te publiceren 
wat je wilt. Reaktie: het blad WISE is 
een informatief blad, het geeft vrij 
objektleve informatie; de nieuwsbrief zal 
een ander karakter krigen door diskussie
bijdrages e.d. 
De nieuwsbrief moet een militant blad 
worden. In een objektief blad kunnen niet 
alle <radikale> groepen publiceren. 
Iedereen moet op de hoogte zijn van het 
bestaan van andere groepen en praktiese 
ervaringen moeten uitgewisseld kunnen 



worden. 
- Pas op dat het blad niet tot meer 

'theoretiese verwarring' en verdeeldheid 
door theoretiese diskussie leidt. 
Iedereen blijkt het eens te zijn met het 
uitbrengen van de nieuwsbrief. 

- Het adres voor de nieuwsbrief is 
hetzelfde adres als voor het kongres: 

LAKA 
Postbus 8094 
6710 AB Ede 

Bierbij dus een dringend beroep aan AKB
groepen uit alle landen om dingen op te 
sturen ! 

- De prakttese uitwerking van de nieuws
brief moet nog gebeuren. Hetzelfde geldt 
voor de lokale verspreiding. In de eerste 
nieuwsbrief zullen de verschillende 
mogelijkheden voor de verspreiding worden 
aangegeven. 

- Voordat de eerste nieuwsbrief wordt 
gemaakt, moeten er nog een aantal 
duidelijke afspraken worden gemaakt. 

- De franse deelneemster zegt met name 
ge~nteresseerd te zijn in stralingsmetin
gen. 

Volgend kongres 
Vanmorgen hebben de zweedse deelneem<st>ers 
aangegeven dat ze begin volgend jaar een 
vervolgkongres willen organiseren. 
- Hiervoor worden ook Oost-Europeanen 

uitgenodigd. 
- Het onderwerp zal weer kernenergie zijn. 

Bet onderwerp wordt dus niet uitgebreid 
naar bijv. milieu. 

- Er wordt een fonds georganiseerd voor 
verdeling van de reiskosten. 

- Bet 2e kongres wordt in het voorjaar van 
1990 in Zweden gehouden. 
Het onderwerp blijft kernenergie, maar 
als radikale groepen zijn we uiteraard 
ook radikaal tegen militarisme, seksisme, 

fascisme, racisme. 
Voor dit kongres waren weinig mensen met 
de voorbereiding bezig, waardoor 
diskussie& soms moeilijk liepen. Het is 
belangrijk dat er een lezersmap komt voor 
het komende kongres. 
Bet belangrijkste probleem bij dit 
kongres was het ontbreken van de 
voorbereiding in andere landen. De 
kommunikatie is een moeilijk punt. Voor 
het komende kongres is het belangrijk dat 
er een aktieve voorbereiding is vanuit 
ieder deelnemend land; niet af-wachten 
wat er in Zweden komt! 
Mensen die in voorbereidende werkgroepen 
zitten, moeten ook nadenken over de 
struktuur van de diskussie. 

Resolutie tegen repressie 
De resolutie is in het nederlands, duits en 
engals opgesteld. De tekst wordt in het 
naderlands en duits voorgelezen en vertaald 
naar het frans. 
- Wat zijn sociale gevangenen? Antwoord: 

mensen die gearresteerd zijn bijv. na 
diefstal die door sociale omstandigheden 
nodig was <proletaries winkelen>. 

- Een deelnemer vindt het niet goed dat er 
naast kernenergie andere onderwerpen 
worden genoemd in de resolutie; hij is 
bang dat dit tot verdeeldheid kan leiden. 

- De algemene mening is toch dat het juist 
goed is een brede resolutie tegen 
repressie uit te geven. 

- De resolutie wordt ondertekend door het 
kongres als geheel, daarbij worden de 
landen van de deelneem<st>ers genoemd. 

=== even pauze === 
Het italiaanse stuk dat eerst voorgelezen 
zou worden, zal in de eerste nieuwsbrief 
worden opgenomen. 

Afsluiting 
Helaas is het afgelopen... Bedankt dat 
iedereen er was en vaak een grote reis heeft 
gemaakt om hier te komen. 
Hopelijk is dit kongres het begin van meer 
en grotere gebeurtenissen! 
Veel dank aan de vertaal<st>ers! 
Veel dank aan Unitas! 
Zeer veel dank aan de organisatie!! 

@ 



Anti-Repressie Resolutie 
Opgesteld vanuit het Kongres van Radikale 
Anti-kernenergie-aktivisten. 
Overal vechten mensen voor een vrij leven, 
tegen atoomtechnologie, militarisme, genen
technologie, tegen alle vormen van mens
vijandige politiek. 
De schuldigen aan deze politiek worden 
nergens gecriminaliseerd, wel diegenen, die 
verzet bieden. 
We stellen vast, dat in alle vertegenwoor
digde landen plaatsvindt, in verschillende 
vormen en in verschillende sterkte. 
Van bespioneren tot politiegeknuppel tot 
isoleercel, alle methoden worden gebruikt om 
ons verzet te breken. 
Wij zijn solidair met iedereen, die door 
deze verschillende vormen van repressie 
getroffen worden. 
In hoeverre deze repressie zijn doel 
bereikt, hangt af van onze solidariteit. 
De volgende voorbeelden staan voor alle 
repressie. 
Wij eisen voo:r: 
FraDkrijk 
1> Weg met de wet over criminele verenigin

gen, die het criminaliseren van alle 
bewegingen mogelijk maakt. 

2> Vrijlating van alle gevangenen, die 
politieke vluchtelingen uit Italiä en 
Baskenland onderdak geboden hebben. 

3> Vrijlating van de totaalweigeraars. 
4> Stopzetting van de inzet van granaten en 

andere wapens tegen demonstranten. 
Groot-Brittaniä 
1> Het moet afgelopen zijn met kortingen op 

de sociale uitkeringen van mensen uit de 
arbeidersklasse. 

2> Weg met de "Public order bill", die 
demonstraties bemoeilijkt en die die 
politie zwaardere bewapening toestaat. 

3> Weg met de "State-secrecy bill", die de 
verspreiding van informatie over veel 
onderwerpen, zoals defensie en atoomener
gie bemoeilijkt. 

lederland 
1> Weg met artikel 140, die alle buitenpar

lementaire groepen tot criminele groepen 
bestempelt. 

2> Vrijheid voor de anti-militaristen Kees 
en Ka, die nato-gevechtsvliegtuigen 
beschadigd hebben, welke de Turkse 
regering in de oorlog tegen de Koerden 
gebruiken wilde. 

3> Vrijlating van alle vluchtelingen, geen 
uitzettingen! 

Belgiä 
1> Weg met de willekeur van de politie met 

hun chicaneuze identiteits-kontroles. 
2> Weg met het voorarrest van 30 dagen 

zonder kontrole. 
3> Vrijheid voor Chantal Paternostre, die 

sedert 3 jaar zonder proces in isolatie 
zit; ze wordt op grond van mager bewijs 
er van beschuldigd terroriste te zijn. 

Vest-Duitsland 
1> Direkte vrijlating van Ingrid Strab 1, 

die men ervan beschuldigt, bij een 
aanslag tegen de Lufthansa betrokken te 
zijn. De aanslag was gericht tegen sex
toerisme. 

2> Geen processen tegen saboteurs in 
Frankfurt a/d Main. 

Pinland/Zweden 
Stop met de repressie van de anti
kernenergie- en vredes- beweging. Deze 
bewegingen worden door de regering, 
kernindustrie, politie en de massamedia 
genegeerd en onderdrukt. De ware 
bedoelingen van de regering en de atoom
industrie worden verhuld. 

lsraäl 
1> Vrijheid voor Vanunu, die door de 

Israälische regering vanuit Italiä werd 
ontvoerd en tot 18 jaar gevangenisstraf 
is veroordeeld, omdat hij over Israäls 
atoombom-programma en haar samenwerking 
hierin met Zuid-Afrika bericht heeft. 

Stopzetting van de onderdrukking van homo's 
en lesbiennes. 

Vrijheid van alle politieke gevangenen en 
allen, die om economische/maatschappelijke 
redenen wetten hebben overtreden en daarom 
opgesloten zitten. 



Nieuwsbrief 
Op het afsluitende plenair (4-2> is 
besloten dat er een Nieuwsbrief zal komen 
voor de radikale AKB in Europa. De Neder
landse groep zal dit voor het eerste Jaar 
verzorgen. De bedoeling is 1 Nieuwsbrief 
per 3.maanden en bij voorkeur in 2 talen 
<Eng/Dui>. Zie verder ook verslag "Konti
nuering" en het voorstel voor "Transpor
tennetwerk". 
Ondertussen zijn we met de geïnteresseerde 
mensen uit Nederland bij elkaar geweest en 
hebben er verder over gepraat. Hier volgen 
een aantal punten die we besloten hebben: 

- We willen de Nieuwsbrief in West~ en 
in Dost-Europa verspreiden. 

- De Nieuwsbrief zal in S talen ver
spreidt worden <Duits, Engels, Frans, 
Spaans en Nederlands>, omdat we anders 
veel mensen/groepen uitsluiten. Het is 
natuurlijk voor ons wel iets meer werk, 
maar we vinden dat zo belangrijk dat 
we dat dan maar moeten aksepteren. 

- Het verslag van het Kongres (dit dus) 
is tevens de eerste Nieuwsbrief. 

- Verder hebben we gepland uit te komen 
in begin juli, oktober, december en ho
pelijk dan in januari/februari met de 
Reader voor het volgende Kongres in 
Zweden. Ook die willen we (i.s.m. Zwe
den) nog maken. 
De Nieuwsbrief heeft geen m1n1mum aan
tal bladzijden, het kan dus ook maar 1 
velletje zijn. We wachten niet tot er 
meer kopy is, maar gaan op vaste data 
verschijnen, om nog enigzins aktueel te 
kunnen zijn (dit in verband met met da
ta die in de NB moeten komen over de
mo's enzo. 

- Financieel: We ZlJn in Nederland hard 
bezig om geld voor de Nieuwsbrief bij 
elkaar te schrapen. Gelukkig zijn er 
nog wat klubs waar we wat van (verwach
ten te> krijgen. Voor ons is het belan
grijk dat veel mensen de NB ontvangen 
en lezen. Ideaal voor ons is dat we on
afhankelijk van abonnementsgeld kunnen 
draaien. Dat zal waarschijnlijk niet. 
lukken, maar we willen het al dan niet 
ontvangen van de NB niet alleen af la
ten hangen van de financiele reaktie. 
Hoe dat in de praktijk zal gaan zal 

moeten blijken, duidelijk moet wel 
ZlJn, dat dit geen vrijbrief is voor 
iedereen om so-wieso niet te betalen. 
Groepen/mensen die wel wat kunnen beta
len, worden vriendelijk doch zeer uit
drukkelijk gevraagd dat ook te doen. 

- Redaktioneel beleid: Hoewel we een ko
ördinerende funktie hebben en geen re
daktioneel beleid zouden gaan voeren, 
vinden we toch dat de inhoud aan een 
aantal kriteria moet voldoen. Voor ons 
zijn dat de volgendel 
a- er mogen geen persoonlijke vete's 
in uitgevochten worden, dat doen 
jullie maar onderling; 
b- de diskussie-stukken moeten geen 
herhalingen zijn, maar een stap ver
der; 
c- de stukken moeten begrijpbaar ziJn 
voor redelijk wat mensen, als stukken 
onbegriJpbaar ZlJn door het ontbreken 
van achtergrondinformatie, zullen wij, 
indien mogelijk, die info verwerken en 
anders in samen werking met de schriJ
ver/-fster kijken hoe het duideliJker 
gemaakt kan worden. 
d- de artikelen moeten gaan over voor 
de radikale AKB relevante onderwerpen. 
e- gebruik geen jargon, geen woordge
bruik dat alleen in J~llie 'scene' ge
bezigd wordt. Het is niet te vertalen 
en voor anderen vaak onbegriJpbaar. 

Dan nog wat algemene zaken: de Kopyslui
tingsdatum zal om prakttese redenen onge
veer een maand voor het uitkomen van de 
Nieuwsbrief ZlJn, dit in verband met 
vertalen. Hele korte stukjes (een paar 
zinnen>, bijv. data van demo's enzo k~nnen 
later, evenals al vertaalde stukken (in 
alle talen>. We z~den het sowieso fijn 
vinden als de artikelen al vertaald zouden 
ziJn, lukt het niet in alle talen, onze 
voorkeur gaat het meest uit naar Spaans, 
dat levert voor ons de meeste problemen 
op. 

Waar de Nieuwsbrief over zal moeten gaan 
staat duideliJk omschreven in het voorstel 
"Transportennetwerk• en in het verslag 
"Kontinuering•. 

de Nie~wsbriefgroep. 
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